

BELGISCHE SENAAT**SENAT DE BELGIQUE**

ZITTING 1984-1985

12 MAART 1985

- a) **Voorstel van wet waarbij aan de gemeente Zoutleeuw opnieuw de titel van stad wordt verleend**
- b) **Ontwerp van wet waarbij aan de gemeente Landen opnieuw de titel van stad wordt verleend**
- c) **Ontwerp van wet tot toegekennung van de titel van stad aan de gemeente Hoogstraten**
- d) **Ontwerp van wet waarbij aan de gemeente Gembloux de titel van stad wordt verleend**
- e) **Ontwerp van wet tot toegekennung van de titel van stad aan de gemeente Herentals**
- f) **Ontwerp van wet waarbij aan de gemeente Bree de titel van stad wordt verleend**

VERSLAG

NAMENS DE COMMISSIE VOOR
DE BINNENLANDSE AANGELEGENHEDEN
UITGEBRACHT
DOOR DE HEER VANDENHAUTE

Aan de werkzaamheden van de Commissie hebben deelgenomen :
Vaste leden : de heren Paque, voorzitter; De Baere, De Kerpel, Flagothier, Gerits, J. Gillet, Grosjean, Hubin, Luyten, Mouton, Mevr. Panneels-Van Baelen, de heren E. Peetermans, T. Toussaint, Vandermarliere, Vandezande, Van Herreweghe, Van houtte, Van Rompaey, Wintgens en Vandenhaut, verslaggever.

Plaatsvervanger : De heer Bock.

R. A 13113

Zie :

Gedr. St. van de Senaat :

785 (1984-1985) N° 1 : Voorstel van wet.

SESSION DE 1984-1985

12 MARS 1985

- a) **Proposition de loi restituant à la commune de Léau le titre de ville**
- b) **Projet de loi restituant à la commune de Landen le titre de ville**
- c) **Projet de loi accordant le titre de ville à la commune de Hoogstraten**
- d) **Projet de loi tendant à accorder le titre de ville à la commune de Gembloux**
- e) **Projet de loi accordant le titre de ville à la commune d'Herentals**
- f) **Projet de loi accordant le titre de ville à la commune de Bree**

RAPPORT

FAIT AU NOM DE LA COMMISSION
DE L'INTERIEUR
PAR M. VANDENHAUTE

Ont participé aux travaux de la Commission :

Membres effectifs : MM. Paque, président; De Baere, De Kerpel, Flagothier, Gerits, J. Gillet, Grosjean, Hubin, Luyten, Mouton, Mme Panneels-Van Baelen, MM. E. Peetermans, T. Toussaint, Vandermarliere, Vandezande, Van Herreweghe, Van houtte, Van Rompaey, Wintgens et Vandenhaut, rapporteur.

Membre suppléant : M. Bock.

R. A 13113

Voir :

Document du Sénat :

785 (1984-1985) N° 1 : Proposition de loi.

785 (1984-1985) N° 2

(2)

R. A 13184

Zie :

Gedr. St. van de Senaat :
823 (1984-1985) N° 1.

R. A 13185

Zie :

Gedr. St. van de Senaat :
824 (1984-1985) N° 1.

R. A 13186

Zie :

Gedr. St. van de Senaat :
825 (1984-1985) N° 1.

R. A 13187

Zie :

Gedr. St. van de Senaat :
826 (1984-1985) N° 1.

R. A 13188

Zie :

Gedr. St. van de Senaat :
827 (1984-1985) N° 1.

R. A 13184

Voir :

Document du Sénat :
823 (1984-1985) N° 1.

R. A 13185

Voir :

Document du Sénat :
824 (1984-1985) N° 1.

R. A 13186

Voir :

Document du Sénat :
825 (1984-1985) N° 1.

R. A 13187

Voir :

Document du Sénat :
826 (1984-1985) N° 1.

R. A 13188

Voir :

Document du Sénat :
827 (1984-1985) N° 1.

Op 12 maart 1985 heeft de Commissie voor de Binnenlandse Aangelegenheden een korte besprekking gewijd aan dit voorstel en deze ontwerpen van wet die ertoe strekken aan bepaalde gemeenten de titel van stad te verlenen.

Aangezien deze ontwerpen en dit voorstel van wet hetzelfde onderwerp hebben, worden zij, gelet op het derde lid van artikel 45 van het reglement van de Belgische Senaat, samen onderzocht.

I. ALGEMENE BESPREKING

A. Toelichting betreffende het voorstel van wet waarbij aan de gemeente Zoutleeuw opnieuw de titel van stad wordt verleend

Door de auteur van het voorstel van wet wordt volgende toelichting gegeven :

« Wij kunnen het ons nog moeilijk voorstellen dat Zoutleeuw, in de middeleeuwen, behoorde tot de zeven hoofdsteden van het toenmalige hertogdom Brabant.

De afgevaardigden van Zoutleeuw zetelden, naast die van Brussel, Antwerpen, Leuven, 's-Hertogenbosch, Tienen en later die van Nijvel, in de Staten van Brabant, sedert het charter van Kortenberg van 29 september 1312.

Leuven en Brussel mochten elk drie afgevaardigden sturen en de steden Antwerpen, 's Hertogenbosch, Tienen en Zoutleeuw elk één afgevaardigde. Later mocht Nijvel ook één afgevaardigde sturen en werd aan Antwerpen een tweede toegekend.

Alleen al het marktplein, met zijn rijke architectuur uit de gouden eeuwen van Zoutleeuw, getuigen van de rijke burgerij die het plaatsje tot stad verhieven.

Vooral de monumentale Sint-Leonarduskerk, met zijn authentieke en vrijwel ongeschonden meubilair vormt het pronkstuk uit de erfenis van de stad Zoutleeuw.

Dit is voltooid verleden tijd.

Vandaag vervult Zoutleeuw alleen nog een regionale onderwijsfunctie.

Zoutleeuw komt niet voor in de lijst van steden in het decreet van 10 oktober 1830, dat het algemeen reglement van 30 mei 1825 overneemt.

Nochtans was Zoutleeuw een stad met aanzien tussen de 13e eeuw en de Franse Revolutie.

Bij koninklijk besluit van 31 juli 1841 werd Zoutleeuw gemachtigd haar oude stadswapen terug te gebruiken.

Het zou dus billijk zijn als de wetgever de erkennung van het gebruik van het oude stadswapen zou aanvullen door Zoutleeuw de officiële hoedanigheid van stad opnieuw te verlenen, niet alleen uit zeer duidelijke historische overwegingen, maar ook uit respect voor de nog aanwezige architectuur en kunsthistorische objecten.

De titel van stad is een eretitel en heeft geen enkele oorzaak noch gevolg op juridisch en financieel gebied.

Dat Zoutleeuw die eretitel verdient is onze overtuiging. Aan de hand van een kort historisch overzicht zal ik trachten u van mijn gelijk te overtuigen.

Le 12 mars 1985, la Commission de l'Intérieur a consacré une brève discussion aux présents projets et proposition de loi accordant le titre de ville à certaines communes.

Comme ces projets et proposition de loi ont un objet semblable, ils sont examinés conjointement, vu les dispositions de l'article 45, troisième alinéa, du règlement du Sénat.

I. DISCUSSION GENERALE

A. Commentaire de la proposition de loi restituant à la commune de Léau le titre de ville

L'auteur de la proposition de loi a fait à son sujet l'exposé suivant :

« Nous pouvons difficilement imaginer qu'au moyen âge, Léau était l'une des sept villes principales du duché de Brabant de l'époque.

Depuis la charte de Kortenberg, du 29 septembre 1312, les délégués de Léau siégeaient aux Etats de Brabant, aux côtés de ceux de Bruxelles, d'Anvers, de Louvain, de Bois-le-Duc, de Tirlemont et, plus tard, de Nivelles.

Les villes de Louvain et de Bruxelles pouvaient y envoyer chacune trois délégués et les villes d'Anvers, de Bois-le-Duc, de Tirlemont et de Léau chacune un. Plus tard, Nivelles put, à son tour, y envoyer un délégué, tandis qu'Anvers fut autorisé à en avoir un deuxième.

La place du marché, avec son architecture somptueuse qui date du siècle d'or de Léau, est le seul témoignage de la riche bourgeoisie qui éleva la localité au rang de ville.

La monumentale église Saint-Léonard, dont le mobilier authentique est resté pratiquement intact, constitue le joyau du patrimoine architectural de la cité.

Voilà pour ce qui est du passé.

Aujourd'hui, Léau ne remplit plus qu'une fonction régionale en matière d'enseignement.

Son nom n'était plus mentionné sur la liste des villes figurant au décret du 10 octobre 1830, qui reprend le règlement général du 30 mai 1825.

Elle avait pourtant été une cité prestigieuse entre le XIII^e siècle et la Révolution française.

Par arrêté royal du 31 juillet 1841, elle fut autorisée à faire à nouveau usage de ses anciennes armoiries.

Il conviendrait donc, en toute équité, qu'après avoir reconnu l'usage de celles-ci le législateur restitue à Léau le titre officiel de ville, non seulement eu égard aux considérations historiques précises, mais aussi par respect pour le patrimoine architectural et artistique de valeur historique qu'on trouve encore dans la commune.

Le titre de ville est un titre honorifique, qui n'a ni fondement ni incidence sur les plans juridique et financier.

J'ai la conviction que Léau mérite ce titre honorifique, et je vais tenter de vous en convaincre par un court aperçu historique.

Men zou kunnen zeggen, dat de laatste fase van de grote volksverhuizingen gevormd wordt door de invallen der Noormannen van 800 tot 1000 na Christus.

Tot een meer geregelde uitwisseling van goederen kwam het pas toen groepen mensen zich gingen specialiseren als gevolg van meer permanente vestiging, na deze volksverhuizingen.

De handelsmarkt lag voor de Vlaamse handelaars open.

Ook de Leeuwse handelaars konden vanaf de 12e eeuw rijkdom brengen in hun stad.

Zoutleeuw lag op 3 km van de oude handelsroute Brugge-Kulen, die voltooid werd in 1150.

Tevens was Zoutleeuw het eindpunt van de binnenscheepvaart vanuit Brugge en Antwerpen. De Gete werd bevaarbaar gemaakt vanaf 1213.

Deze twee handelswegen werden door de Leeuwse handelaars optimaal benut.

Vooral in de 13e eeuw nam de welvaart zeer sterk toe, in zoverre dat Zoutleeuw, als grens- en verdedigingsvesting tegen het prinsbisdom Luik, rang kreeg onder de zeven hoofdsteden van Brabant.

De lakenhandel en de scheepvaart waren de voornaamste activiteiten.

Het charter van 1213 bepaalt dat de « heerweg », die doorheen Brabant de kust met de Maas- en Rijnvallei verbond, door Leeuw moest gaan. De schepen, eens voorbij Halen gepasseerd, mochten hun waren alleen te Leeuw lossen.

De Leeuwse lakennijverheid werd zelfs gewaardeerd door de Engelsen. De koning van Engeland vaardigde zelfs op 26 oktober 1336 een privilege uit, waarbij hij de burgers van Leeuw vrij hun laken, wol en andere goederen, liet verhandelen in Engeland.

De handel nam een dergelijke vlucht, dat hertog Jan II de toelating tot vestiging in Leeuw verleende aan de Lombaarden, zijnde de eerste bankiers (de toelating dateert van 1307).

Deze welvaart nam toe tot midden de 16e eeuw, toen enerzijde de binnenrivieren verzandden en de scheepvaart daarmee ophield en anderzijds de andere steden, zoals Antwerpen, Tienen en Diest de uitzonderlijke privileges, toegekend aan de Leeuwse handel, niet langer konden aanvaarden.

De lakenhal, een 14e-eeuws gotisch langsgebouw, is de laatste getuige van de machtige lakennijverheid te Zoutleeuw.

Het 16e-eeuwse laat-gotische zandstenen stadhuis was het laatste grote gebouw dat Zoutleeuw kon oprichten.

De opeenvolgende privileges, toegekend aan Zoutleeuw, werden niet zonder wederdiensten aan Zoutleeuw verleend.

On pourrait dire que la dernière étape des grandes migrations est formée par les invasions des Normands, qui eurent lieu de l'an 800 à l'an 1000 de notre ère.

Les échanges de marchandises ne devinrent plus réguliers qu'à partir du moment où les groupes humains commencèrent à se spécialiser, à la faveur de la sédentarisation qui suivit cette époque.

Les marchés étaient ouverts aux marchands flamands.

Les marchands de Léau purent à leur tour assurer la prospérité de leur ville à partir du XII^e siècle.

Leur localité était située à 3 km de l'ancienne route commerciale Bruges-Cologne, qui fut achevée en 1150.

Elle était aussi le point d'aboutissement de la navigation fluviale en provenance de Bruges et d'Anvers. La Gette fut rendue navigable à partir de 1213.

Les marchands de Léau utilisèrent de manière optimale ces deux voies commerciales.

C'est au XIII^e siècle surtout qu'on enregistra une augmentation de la prospérité, à ce point importante que la localité, en tant que place forte située à la frontière de la principauté de Liège, prit rang parmi les sept villes principales du duché de Brabant.

Le commerce du drap et la navigation constituaient l'essentiel des activités de Léau.

La charte de 1213 portait que la grand-route reliant la côte aux vallées de la Meuse et du Rhin, à travers le Brabant, devait passer par Léau. En amont de Halen, les bateaux ne pouvaient décharger leurs marchandises qu'à Léau.

Son industrie drapière jouissait même de la faveur des Anglais. Le roi d'Angleterre alla jusqu'à accorder, le 23 octobre 1336, un privilège autorisant les citoyens de Léau à vendre librement leur drap, leur laine et autres marchandises dans son pays.

Le commerce se développa à un tel point que le duc Jean II autorisa les Lombards — c'est-à-dire les premiers banquiers — à s'établir à Léau (l'autorisation date de 1307).

Cette prospérité augmenta jusqu'au milieu du XVI^e siècle, époque où l'on vit les rivières s'ensabler et la navigation s'arrêter, tandis que les autres villes, comme Anvers, Tirlemont et Diest, refusèrent de tolérer plus longtemps les priviléges exceptionnels accordés à Léau sur le plan commercial.

La halle aux draps, un édifice gothique datant du XIV^e siècle, est le dernier vestige de la puissante industrie drapière qui s'y développa.

L'hôtel de ville, bâti en grès au XVI^e siècle dans le style gothique tardif, fut le dernier grand édifice dont la commune put se douter.

Les priviléges successifs dont bénéficia Léau ne lui furent pas accordés sans contreparties.

De Brabantse hertogen beschouwden Leeuw als een grensstad en verdedigingsbolwerk tegen hun vijand, de prins-bisschoppen van Luik.

Zoutleeuw was dan ook vanaf de 13e eeuw het voortdurende strijdtonel tussen Brabant en Luik.

Zoutleeuw was een soldatenstad, bezet door de heersende legers van Spanjaarden, Hollanders, Fransen enz...

Deze legers brachten zware lasten met zich mee voor Zoutleeuw.

Vanaf de 16e eeuw verarmde Zoutleeuw onder de tol van de aanwezige legers, die zij door hun verzwakte handel, niet konden onderhouden.

Onder de Fransen, einde 18e eeuw, hield Zoutleeuw op een grensstad te zijn door de hereniging van Luik met België.

Daarbij werd Zoutleeuw de 1ste oktober 1795 tot kantale hoofdplaats verheven.

Anderzijds hieven de Fransen de kloosters op, die Zoutleeuw naast de handel, grote luister bijbrachten.

Een poging om in 1721 de scheepvaart te doen hernemen mislukte en de steenweg Brussel-Luik, werd in 1779 over Dormaal gelegd i.p.v. langs Zoutleeuw en dit op vraag van een moegeterd en oorlogsvrezend Leeuws stadsbestuur.

De hoop op herstel van de handel werd hiermee voorgoed weggewist.

Vandaag is Zoutleeuw een verdwenen stad met prachtige getuigen van zijn groots verleden als zijn reeds genoemde 13e eeuwse museumkerk.

Na dit korte historische bestek, geven wij u de bewijsstukken die alle aspecten, eigen aan een historische stad, omvatten.

Er bestaan geen bij de wet voorziene criteria waaraan een stad moet voldoen.

Nochtans kunnen wij een stad omschrijven als zijnde een woonplaats, gewoonlijk ommuurd, die een eigen bestuurs- en rechtskring vormt, volgens een bepaald, aan haar verleend recht, een privilege.

In het jaar 1130 was Leeuw voorzien van versterkte muren met, al naargelang van de bron, twee of drie stadspoorten.

In het jaar 1330 werd Zoutleeuw voorzien van een tweede stadsmuur met vijf nieuwe stadspoorten.

In 1671 werd er een Spaanse citadel opgericht.

In het jaar 1213 verleent Hendrik I, hertog van Brabant, een privilege aan Leeuw waarbij zij de titel oppidum of stad mocht voeren en zes wethouders aanstellen.

Door het charter van Kortenberg, van 29 september 1312, wordt Leeuw verheven tot één der zeven hoofdsteden van Brabant, om te zetelen in de Staten van Brabant.

De erkenning als één der vrije steden van Brabant dateert al van het charter van 7 mei 1307.

Les ducs de Brabant considéraient Léau comme une ville frontalière et un bastion contre leurs ennemis qu'étaient les princes-évêques de Liège.

C'est ainsi qu'à partir du XIII^e siècle, la cité fut continuellement le théâtre des luttes entre le Brabant et Liège.

Léau était une ville à soldats, occupée par les armées victorieuses de l'Espagne, des Pays-Bas, de la France, etc.

La présence de ces armées entraîna de lourdes charges pour la population.

A partir du XVI^e siècle, elles provoquèrent même un appauvrissement de la ville, qui n'arrivait plus à les entretenir en raison du déclin de son commerce.

Sous la domination française, à la fin du XVIII^e siècle, Léau cessa d'être une ville frontière, à la suite du rattachement de Liège à la Belgique.

Le 1^{er} octobre 1795, Léau fut élevé au rang de chef-lieu cantonal.

Par ailleurs, les Français fermèrent les couvents qui, tout comme le commerce, avaient contribué largement à la renommée de la ville.

La tentative, faite en 1721, de relancer la navigation échoua. En 1779, on fit passer la chaussée de Bruxelles à Liège par Dormaal plutôt que par Léau et ce, à la demande même de l'administration de la ville, qui était lasse des occupations et craignait de faire encore les frais de nouvelles guerres.

Cela sonna le glas des espoirs de reprise du commerce.

Léau n'a pas survécu en tant que ville, mais a su conserver quelques magnifiques témoins de sa splendeur passée, comme l'église précitée du XIII^e siècle, dont l'intérieur constitue un musée.

Après ce bref aperçu historique, j'aborderai la question des documents prouvant l'existence de tous les aspects propres à une ville historique.

On n'a pas prévu de critères légaux auxquels doit satisfaire une ville.

Nous pouvons toutefois définir une ville comme étant un lieu habité généralement entouré d'une muraille et formant une administration et une juridiction autonomes dans le cadre d'un droit ou d'un privilège qui lui a été octroyé.

Dès 1130, Léau était entouré de murailles, munies de deux ou de trois portes selon les sources.

En 1330, fut construite une deuxième enceinte munie de cinq portes.

En 1671, une citadelle espagnole y fut adjointe.

En l'an 1213, Henri I^r, duc de Brabant, concéda à la localité de Léau le privilège de porter le titre d'oppidum ou de ville et de désigner six échevins.

La charte de Kortenberg, du 29 septembre 1312, l'éleva au rang d'une des sept villes principales de Brabant, l'autorisant ainsi à siéger aux Etats du duché.

Par la charte du 7 mai 1307, elle avait déjà été reconnue comme une des villes franches de Brabant.

De benaming concilie of dekenij Leeuw vinden we voor het eerst terug in 1139 met Leeuw als zetel van een concilie met 26 parochies, waaronder Landen, Hakendover, Heylissem, Kortenaken en Nieuwerkerken. Tot bij de oprichting van het aartsbisdom Mechelen, in 1559, werd de dekenij voortdurend uitgebreid tot 57 kerken en kapellen waaronder zelfs Diest, Glabbeek, Halen en Racour.

In dat jaar werden de nieuwe dekenijen Diest en Tienen opgericht, waardoor de invloedssfeer van het dekenaat afnam.

De rij van privileges en charters, toegekend aan Leeuw, is te omvangrijk om hier te herhalen.

De voornaamste data, telkens bezegeld met o.a. het stedelijke zegel en wapen van Zoutleeuw lijkt ons toch nuttig :

Met als tekst in het zegel :

April 1248 : *sigillum hoc est de Lewa*

28 januari 1262 : *sigillum secreta de Lewa*

8 maart 1355 : *sigillum proprium opidi Lewensis*

8 oktober 1405 : *sigillum oppidi Lewensis ad causas*

8 april 1518 : *sigillum proprium oppidi Leeuwensis*

24 mei 1624 : *sigillum oppidi Leeuwensis ad causas*

De eerste sporen van een eigen rechtsbestel, genoemd de costumen, dateren van 30 december 1255, verleend door de hertog van Brabant, Hendrik. Later werden deze « Costuymen ende Usantiën der Stadt van Leeuwe » uitgebreid en verleend door Philips II de 14e maart 1569. De jurisdictie van Leeuw was zeer uitgebreid, in vergelijking met de omliggende plaatsen en steden.

De uitstraling van Leeuw, door zijn administratieve, juridische en kerkelijke bevoegdheden, ging verder dan de eerder omschreven regio door zijn verschillende kloosterorden en een aantal beroemde Leeuwenaars.

De uitstraling tot Luik, Antwerpen, Londen en Parijs is het laatste aspect van ons betoog.

Het *musée d'art religieux et d'art mosan* te Luik bewaart een bijbel, in twee volumes, van 1248, rijk versierd met miniaturen. Deze bijbel werd vervaardigd in het scriptorium van de Augustijnerabdij « de Scholieren » van Leeuw. Het Scholierenklooster was in 1235 de derde vestiging van deze Franse orde in België na Geronsart bij Namen in 1221 en Luik in 1231.

De reguliere kanunnikessen van de orde van de Heilige Augustinus vervaardigden in het Bethaniaklooster te Leeuw, vanaf 1478, rijke borduursels en weefsels. De kerken van omliggende steden lieten er kazuifels, koorkappen, antependia enz. vervaardigen.

Het begijnhof van Leeuw wordt voor het eerste vernoemd in een akte van 1242.

De Grauwzusters, naar de regel van Sint-Franciscus, komen in Zoutleeuw voor sedert 1371.

La dénomination de concile ou doyenné de Léau fut utilisée pour la première fois en 1139. Léau était alors le siège d'un concile comptant 26 paroisses, dont Landen, Hakendover, Heylissem, Kortenaken en Nieuwerkerken. Jusqu'en 1559, l'année de la création de l'archevêché de Malines, le doyenné fut continuellement agrandi jusqu'à comprendre 57 églises et chapelles, dont Diest, Glabbeek, Halen et Racour.

Cette même année furent créés les nouveaux doyennés de Diest et de Tirlemont, ce qui réduisit la sphère d'influence de celui de Léau.

La liste des priviléges et des chartes octroyés à Léau est trop longue à énumérer ici.

Il nous semble toutefois utile de rappeler les dates principales, confirmées chaque fois par l'apposition du sceau aux armoiries de la ville :

Textes figurant sur les sceaux :

Avril 1248 : *sigillum hoc est de Lewa*

28 janvier 1262 : *sigillum secreta de Lewa*

8 mars 1355 : *sigillum proprium opidi Lewensis*

8 octobre 1405 : *sigillum oppidi Lewensis ad causas*

8 avril 1518 : *sigillum proprium oppidi Leeuwensis*

24 mai 1624 : *sigillum oppidi Leeuwensis ad causas*

Les premières traces d'un système de règles juridiques propres à la ville, appelées coutumes, datent du 30 décembre 1255. Elles furent octroyées par le duc Henri de Brabant. Plus tard, ces « Costuymen ende Usantiën der Stadt van Leeuwe » furent élargies et octroyées par Philippe II, le 14 mars 1569. La juridiction de Léau était très étendue par rapport aux localités et villes environnantes.

Le rayonnement que valait à Léau l'exercice de ses pouvoirs administratifs, juridiques et ecclésiastiques dépassait les limites de la région décrite ci-dessus, grâce à l'action de ses divers ordres religieux et de plusieurs de ses fils célèbres.

Le dernier aspect que je souhaite aborder ici est celui du rayonnement de Léau jusqu'à Liège, Anvers, Londres et Paris.

Au *musée d'art religieux et d'art mosan* de Liège est conservée une bible en deux volumes, richement enjolivée de miniatures, et datant de 1248. Cette bible fut réalisée au « scriptorium » de l'abbaye augustinienne des Escholiers à Léau. Ladite abbaye fut, en 1235, le troisième établissement de cet ordre français en Belgique, après Géronsart, près de Namur, en 1221, et Liège en 1231.

Les chanoinesses régulières de l'ordre de Saint-Augustin confectionnaient, à partir de 1478, de riches broderies et tissus dans leur couvent de Béthanie à Léau. Les églises des villes environnantes y faisaient confectionner des chasubles, des chapes, des devants d'autel, etc.

L'existence du béguinage de Léau est mentionnée pour la première fois dans un acte de 1242.

La présence des franciscaines y est attestée depuis 1371.

De Tafel van de Heilige Geest, een liefdadige instelling voor de inwoners van Leeuw zelf, vinden we terug vanaf 1235 en is daarmee waarschijnlijk de oudste van België.

Het passantenhuis of gasthuis, een liefdadige instelling voor behoeftigen, die Zoutleeuw aandeden op hun reis, stamt uit 1281.

De ziekenverpleging of lazarij, een zeldzaamheid in onze steden in de dertiende eeuw, komt te Zoutleeuw reeds voor vanaf 1277.

Zoutleeuw bracht ook een aantal beroemde personen voort.

Wij beperken ons tot de vijf belangrijksten :

— Beatrijs van Nazareth (geboren ca. 1200 te Tienen, gestorven op 29 augustus 1268 te Lier) ontving haar opleiding bij de begijnen van Zoutleeuw tot 1215.

— De gelukzalig verklaarde Ida van Zoutleeuw (geboren begin 13e eeuw te Zoutleeuw en gestorven in het jaar 1280 te Ramée).

— Thomas van Cantimpré (geboren ca. 1201 te Zoutleeuw en overleden ca. 1270 te Leuven). Regulier kanunnik van Sint-Augustinus in de abdij van Cantimpré bij Kamerijk. Studeerde te Keulen en Parijs. In 1240 hoogleraar te Leuven.

Gekende werken van zijn hand :

Sint-Lutgardis van Tongeren (1248);

Sint-Christina van Sint-Truiden;

De Naturis Rerum (een moralistische allegorie);

Bonum Universalis de Apibus (waarin het leven van de bijen wordt toegepast op de kloosterlingen).

— Jan van Heelu : Brabantse kroniekschrijver, tweede helft 13e eeuw. Deze geestelijke beschreef in zijn rijmkroniek de slag bij Woeringen (1288) en het leven van de Brabantse hertog Jan I. (Ook wel Jan van Leeuwe genoemd door een kopist in de 15e eeuw.)

— Emiel Vliebergh (geboren 24 januari 1872 te Zoutleeuw en overleden te Leuven op 6 januari 1915). Jurist en Vlaams gezind voorman. Schreef talrijke studies, vooral i.v.m. de landbouw en de landelijke bevolking.

In de overtuiging dat de wetgever, door het opnieuw toekennen van de titel van stad aan Zoutleeuw, een eerherstel schenkt aan onze stad, dank ik u voor uw aandacht. »

B. Bespreking

De Minister wijst erop dat de toekenning van de titel van stad geen enkel voordeel oplevert. Traditioneel staat zijn departement gereserveerd tegenover dergelijke initiatieven. Slechts zeer recent werd op initiatief van de Wetgevende Kamers aan drie gemeenten de titel van stad toegekend :

— Fleurus en Komen-Waasten die deze titel bezaten voor de Franse Revolutie maar hem verloren tijdens het Hollands bewind;

On parle de la Table du Saint-Esprit, une institution charitable au service des habitants de Léau, à partir de 1235, ce qui semble en faire la plus ancienne de Belgique.

L'asile de nuit ou hospice, une institution charitable au service des indigents qui faisaient halte à Léau au cours de leur voyage, date de 1281.

L'infirmerie ou maladrerie, une curiosité de nos cités au treizième siècle, existait à Léau dès 1277.

La localité fut également le berceau d'une série d'hommes célèbres.

Nous ne citerons que les cinq plus importants :

— Beatrijs van Nazareth (née vers 1200 à Tirlemont, décédée le 29 août 1268 à Lierre) fut formée chez les béguines de Léau jusqu'en 1215.

— Ida van Zoutleeuw, qui fut béatifiée (née au début du XIII^e siècle à Léau et décédée en 1280 à Ramée).

— Thomas de Cantimpré (né vers 1201 à Léau et décédé vers 1270 à Louvain). Chanoine régulier de Saint-Augustin à l'abbaye de Cantimpré, près de Cambrai. Il fit ses études à Cologne et à Paris. Professeur à Louvain en 1240.

Ouvrages connus dont il est l'auteur :

Sint-Lutgardis van Tongeren (1248);

Sint-Christina van Sint-Truiden;

De Naturis Rerum (une allégorie moralisatrice);

Bonum Universalis de Apibus (ouvrage dans lequel la vie des abeilles est appliquée aux religieux réguliers).

— Jan van Heelu : chroniqueur brabançon de la deuxième moitié du XIII^e siècle. Ce religieux décrivit, dans une chronique rimée, la bataille de Woeringen (1288) et la vie du duc Jean I^r de Brabant (également appelé Jan van Leeuwe (Léau) par un copiste du XV^e siècle).

— Emiel Vliebergh (né le 24 janvier 1872 à Léau et décédé le 6 janvier 1915 à Louvain). Juriste et dirigeant flamand. Il écrivit de nombreuses études, surtout concernant l'agriculture et la population rurale.

Convaincu que le législateur, en restituant le titre de ville à la commune de Léau, ne fera que procéder à une réhabilitation, je vous remercie pour votre attention. »

B. Discussion

Le Ministre souligne que la collation du titre de ville n'offre aucun avantage. Traditionnellement, son département a une attitude réservée à l'égard de telles initiatives. Ce n'est que très récemment qu'à l'initiative des Chambres législatives, le titre de ville a été accordé à trois communes :

— Fleurus et Comines-Warneton, qui portaient ce titre avant la Révolution française mais le perdirent sous le régime hollandais;

— Ottignies-Louvain-la-Neuve omwille van een nieuwe implanting van de Franstalige afdeling van de katholieke universiteit Leuven.

Op een vraag van een lid welke de criteria zijn die gelden om een gemeente de titel van stad toe te kennen, verwijst de Minister naar het Gedruk Stuk Kamer 374 (1981-1982) - nr. 2, blz. 2 en volgende. Geresumeerd kan gesteld worden dat slechts twee criteria kunnen weerhouden worden, nl. enerzijds het historische en anderzijds dit gebaseerd op de stedebouwkundige realiteit.

De Minister verklaart dat men de keuze had tussen enerzijds het zich beperken tot één van beide criteria of anderzijds het vereisen van beide criteria. Hieromtrent werd een consensus gevraagd aan de Kamer van Volksvertegenwoordigers, die beslist heeft het bestaan van één van beide criteria als een voldoende voorwaarde te aanvaarden voor het toeekennen van de titel van stad. Op die manier heeft de Kamer op 14 februari 1985 beslist aan de volgende gemeenten de titel van stad toe te kennen : Borgworm, Rochefort, Gel-denaken, Beauraing, Landen, Hoogstraten, Gembloux, Herentals en Bree. Voor de eerste vier gemeenten is dit ten definitieve titel gebeurd aangezien de desbetreffende ontwerpen overgezonden waren door de Senaat.

Een lid wijst erop dat de Senaat in deze aangelegenheid steeds een zeer gereserveerde houding heeft aangenomen. Hij stelt echter voor om in de toekomst inderdaad één van beide criteria als een voldoende voorwaarde te beschouwen om de titel van stad toe te kennen.

De Commissie is het met deze zienswijze eens; er wordt echter op gewezen dat wat het tweede criterium betreft, nl. de stedebouwkundige realiteit, dringend dient overgegaan te worden tot de aktualisatie van de daaromtrent gemaakte studie in 1966-1967.

Terloops weze opgemerkt dat in de Kamer van Volksvertegenwoordigers een voorstel van wet werd ingediend ertoe strekkende alle gemeenten die aan de historische criteria voldoen, de titel van stad te verlenen (Gedr. St. Kamer 1143 (1984-1985) — nr. 1).

II. ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING EN STEMMINGEN

Bij de artikelen worden geen opmerkingen gemaakt.

De artikelen, alsmede het geheel van de ontwerpen van wet en het voorstel van wet, worden ongewijzigd aangenomen bij eenparigheid van de 18 aanwezige leden.

**

Dit verslag is goedgekeurd bij eenparigheid van de 18 aanwezige leden.

*De Verslaggever,
J. VANDENHAUTE.*

*De Voorzitter,
G. PAQUE.*

— Ottignies-Louvain-la-Neuve, à la suite de l'implantation de la section française de l'université catholique de Louvain.

Un membre ayant demandé quels sont les critères à appliquer pour que le titre de ville puisse être accordé à une commune, le Ministre renvoie au Document de la Chambre 374 (1981-1982) - n° 2, pp. 2 et suivantes. Il est permis de dire, en résumé, qu'il n'y a que deux critères à retenir, à savoir un critère historique et un critère fondé sur la réalité urbanistique.

Le Ministre déclare que le département pouvait soit s'en tenir à un seul critère, soit exiger les deux. On a demandé à la Chambre des Représentants de dégager un accord sur la question. Elle a décidé de considérer l'existence d'un seul des deux critères comme une condition suffisante à l'octroi du titre de ville. En conséquence, la Chambre a, le 14 février 1985, accordé le titre de ville aux communes suivantes : Warremme, Rochefort, Jodoigne, Beauraing, Landen, Hoogstraten, Gembloux, Herentals et Bree. Pour ce qui est des quatre premières communes, la collation de ce titre est définitive, puisque les projets y relatifs avaient été transmis par le Sénat.

Un commissaire rappelle que le Sénat a toujours adopté une attitude fort réservée en la matière. Il propose toutefois de considérer à l'avenir que l'existence d'un seul des deux critères est en effet une condition suffisante pour accorder le titre de ville.

La Commission partage ce point de vue; elle souligne toutefois qu'en ce qui concerne le deuxième critère, à savoir celui de la réalité urbanistique, il convient de procéder d'urgence à une actualisation de l'étude qui y a été consacrée en 1966-1967.

Il y a lieu de noter, en passant, qu'une proposition de loi a été déposée à la Chambre des Représentants, qui vise à accorder le titre de ville à toutes les communes répondant aux critères historiques (Doc. Chambre 1143 (1984-1985) — n° 1).

II. EXAMEN DES ARTICLES ET VOTES

Les articles ne font l'objet d'aucune observation.

Les articles, ainsi que l'ensemble des projets et de la proposition de loi ont été adoptés à l'unanimité des 18 membres présents.

**

Le présent rapport a été approuvé à l'unanimité des 18 membres présents.

*Le Rapporteur,
J. VANDENHAUTE.*

*Le Président,
G. PAQUE.*